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Hoge commissaris te Djakarta (Hirschfeld) aan minister van Uniezaken en Overzeese Rijksdelen (Van
Maarseveen), 6 aug. 1950.

Mede voor Blom en Fockema. Referte mijn telegram 319.
De deputatie Ambonezen die naar Buru, Ceram en de Kei-eilanden zou vertrekken, is

nog steeds niet vertrokken, omdat er enige moeilijkheden met de Ambonezen waren, omdat in
het bijzonder de Ambonezen op Makassar geen deel wensten uit te maken van deze deputatie.
Scheffelaar was van oordeel, dat het hier alleen betreft angst van deze Ambonezen. Scheffelaar
heeft daarop besloten eventueel zelf de leiding van deze deputatie op zich te nemen. Ik heb mij
daarmede accoord verklaard en heden vertelde Scheffelaar mij, dat hij vermoedelijk op 10 Aug.
deze tournee zal aanvangen.

Intussen zijn er weer moeilijkheden in Makassar. Scheffelaar had Overste Van Santen
naar Makassar gestuurd om daar de situatie nog eens op te nemen. Daarbij is gebleken, dat de
stemming van de onder Nederlandse leiding staande troepen te Makassar hypernerveus is. Dit
geldt niet alleen voor Ambonezen, doch ook voor Nederlandse officieren. Op grond daarvan
heeft Scheffelaar besloten een nieuwe leiding naar Makassar te sturen, hetgeen waarschijnlijk
volgende week zal geschieden. Intussen werd bekend, dat er een APRIS-officier in rayon ex-
KNIL te Makassar is doodgeschoten. Hedenmorgen toen Bihin bij mij kwam deelde hij mede
van milobs Makassar vernomen te hebben, dat inderdaad in KNIL-rayon een APRIS-officier was
doodgeschoten en dat zowel APRIS als Nederlandse leiding te Makassar de spanning als ernstig
beschouwden en dat ieder ogenblik weer grote schietpartijen zouden kunnen plaatsvinden.
Milobs deelde verder mede, dat Ambonezen te Makassar weigeren KL-insignes te dragen,
aangezien zij geen deel van KL zouden willen uitmaken doch zich beschouwen als een deel van
het leger van de Zuid-Molukken en zij hun Nederlandse officieren niet vertrouwen. Milobs had
ook een bespreking met Van Santen gehad, waaruit volgens rapport milobs ressorteren zou een
voorstel om te trachten de Ambonese troepen met hun gezinnen van Makassar naar Ambon te
brengen, waarbij deze troepen als eis zouden stellen hun wapens mede aan boord te nemen.
Alleen indien zij door leden van de UNCI vergezeld zouden zijn, zouden zij bereid zijn hun
wapens voor de ontscheping neer te leggen. Milobs achtte ook de situatie te Makassar explosief.

Bihin deelde mij mede, dat dit in UNCI was besproken en dat UNCI geen vrijheid kan
vinden de Ambonezen een UNCI geleide naar Makassar te geven. UNCI wenst buiten deze zaak
te blijven, aangezien het niet betreft, naar het oordeel van de UNCI, een zaak van discipline van
troepen onder Nederlands commando. Bihin verzocht mij geen melding te maken van rapport
milobs, aangezien hij geen vrijheid had mij dit te verstrekken. Het bovenstaande is echter een
parafrase van dit rapport.

Naar aanleiding van dit bericht van Bihin heb ik met Scheffelaar gesproken, die mij
mededeelde, dat Van Santen intussen uit Makassar is teruggekeerd, doch dat van een voorstel in
de geest zoals milobs dit gerapporteerd heeft geen sprake is. Het zal U duidelijk zijn, dat na alle
gesprekken, die wij met RIS gevoerd hebben over de afvoer van troepen, wij van Nederlandse
zijde onmogelijk met een voorstel kunnen komen, waarbij Ambonezen gewapend aan boord
gaan.

Ik meen goed te doen hieronder nog eens een samenvattend beeld te geven, dat
Scheffelaar mij 5 Aug. gaf over de toestand in Makassar op grond van het rapport van Van
Santen. De Ambonezen en Nederlanders, die thans tijdelijk KL-status hebben, zijn
hypernerveus. Dit geldt ook voor de officieren. In zoverre is het aanvankelijk besluit van
Scheffelaar om nieuwe leiding naar Makassar te zenden m.i. juist. Het gedrag van APRIS te
Makassar is volgens Van Santen tot dusver correct. De reden waarom APRIS te Makassar geen
conflict met Ambonezen zou zoeken houdt ten nauwste verband met het feit, dat in Zuid-
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Celebes grote guerilla activiteit bestaat, die anti APRIS is, en APRIS zou dus niet gaarne zien ook
ex-KNIL-Ambonezen tegen zich te krijgen. Het is niet juist, dat alle Ambonezen weigeren de
KL-insignes te dragen, maar er is een groep van 30 à 40 Ambonese onruststokers in Makassar,
die het de Nederlandse leiding daar ontzettend lastig maakt. Scheffelaar blijft derhalve van
oordeel dat de situatie in Makassar inderdaad critiek is en dat er ons veel aan gelegen zou moeten
zijn om de Ambonezen te Makassar coûte que coûte daar weg te krijgen. Afvoer naar Java is
onmogelijk, omdat dit door de Ambonezen niet vertrouwd zou worden. Om die reden is
Scheffelaar bezig nog eens te trachten RIS-legerleiding te overtuigen van de wenselijkheid om ex-
KNIL-Ambonezen te Makassar ongewapend naar Ambon terug te brengen, ook al is het
Ambongeschil nog niet opgelost. Ik heb Scheffelaar medegedeeld zodanige oplossing toe te
juichen, indien hij Simatupang van de noodzaak kan overtuigen.

Bij de voltooing van de redactie van dit telegram komen berichten van zeer ernstige aard
uit Makassar binnen, waaruit blijkt, dat in de nacht van Zaterdag op Zondag weer schietpartijen
plaats vonden en dat de APRIS sinds Zondagmorgen agressief optreedt. Bereid U voor op een
zeer ernstige ontwikkeling.


